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– Milyen évkezdetre tekinthetünk vissza az első negyedév végén? Melyek vol-
tak az év első hónapjainak legfontosabb feladatai?

– Olyan nehézségekkel kellett szembenéznünk az utóbbi időben, 
amelyek az alapdöntéseinkre is hatással voltak. Ezek egyrészt az 
orosz-ukrán háború, másrészt a brüsszeli döntések következtében ki-
alakult infláció, nehéz és ingatag gazdasági helyzet nemcsak Magyar-
országon, hanem szerte Európában, a világban is. Mindezek ellené-
re olyan döntéseket kellett hoznunk, hogy az az intézményi hálózat, 
amely kialakult az elmúlt évtizedben, stabil legyen, finanszírozása 
biztos lábakon álljon. Emellett olyan finanszírozásokat is folytassunk, 
amelyek az elmúlt években fontosak, szükségesek és sikeresek is vol-
tak, mint például a nemzetiségi civil szervezetek és kisebb nemzeti-
ségi önkormányzatok törekvéseinek támogatása, legyen az kulturális 
jellegű, táborozás vagy más programok megvalósítása. Ezek a támo-
gatások mind azt segítik, hogy a mindennapi élet – ha már a járvány 
megroppantotta, ha már a háború szele meg is érint minket – tovább 
folyjon. Folytassuk ezeket a programokat, hiszen ezek közösségmeg-
tartó erőt jelentenek. Olyan pénzügyi támogatások is voltak az elmúlt 
években, amelyek kisebb helyi önkormányzatok kisebb beruházásait 
segítette. Ezeket is folytatjuk idén, most kerültek kiírásra az idei pályá-
zatok. Ezek a kisebb léptékű beruházások mindenhol nagyon fontosak, 
akár például egy irodahelyiség, közösségi helyiség, homlokzat vagy 
mosdó felújításáról van szó. Továbbra is megvalósul az a pályázat, amely a 
nemzetiségi iskolákat segíti. Ez mindenképpen fontos, hiszen az országos vagy 
helyi nemzetiségi önkormányzatok által fenntartott köznevelési intézmények 
száma már a százat is meghaladja. Ezek megújítási programja az elmúlt 
évek során nagymértékben beindult, amit folytatni szeretnénk.

– Milyen visszajelzések érkeztek a nemzetiségi önkormányzatoktól, intézmé-
nyektől a számukra nyújtott kiegészítő támogatásról?

– A brüsszeli szankciók és gazdasági döntések következtében, az 
energiaárak elszabadulásával az iskolákat, óvodákat fenntartó intéz-
mények bajba kerültek, ezért közel négyszázmillió forint kiegészítő 
támogatást kellett adnunk. Szükséges, kényszerű, de szomorú döntést 
hoztunk ezzel, mert jó lett volna ezt az összeget építési beruházásokra, 
közösségi programokra fordítani.

A magyar gazdaság a baj ellenére jól teljesít, és ez óriási dolog, hi-
szen ebből tudjuk támogatni az intézményeket, a már felsorolt prog-
ramokat és beruházásokat. Bár az utóbbi időben valamelyest csökken-
tek az energiaárak, az árszínvonal nem fogja elérni a korábbi, háborút 
megelőző szintet. A további támogatást is meg fogjuk adni, ahogy 
megadjuk az állami és az egyházi iskoláknak, a nemzetiségi iskolák 
is részesülni fognak belőle. Tizenkét nemzetiség házainak, székhelyé-
nek nyújtottunk támogatást. Ez is rendkívül fontos volt. Előre tájéko-
zódtunk az intézmények energiahatékonyságáról, ijesztő volt a helyzet 
úgy a fenntartók, mint az intézményvezetők számára, és bár nehezen, 
de végül is a legjobb döntés született. Nemcsak idén, hanem jövőre is az 
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energetikai beruházásokat részesítjük előnyben, tehát azokat, amelyek 
egy-egy intézmény fenntartásában az alacsonyabb energiafelhaszná-
lást teszik lehetővé. Emellett is indokolt és javasolt a takarékoskodás, 
mert azt a korábban tapasztalt pazarlást, hogy huszonhárom-huszonöt 
fokra felfűtött tantermeket szellőztettünk, nem engedhetjük meg többé 
magunknak. Saját környezetünkről, saját pénzünkről van szó, figyel-
nünk kell rá.

– Milyen beruházások, felújítások folytatódnak és indulnak 2023-ban?
– A nagy beruházásokat folytatni kell, ilyen a bolgár kulturális köz-

pont, a Rákóczi úti szlovák evangélikus templom és kultúrközpont, a 
szegedi szerb iskola. Szeretnénk, ha folytatódna, igaziból elkezdődne 
a Görögség Háza projekt. A már elindult beruházásokat, amennyire 
lehet, kiemelten vagy külön támogatással segítjük, ezek mellett kisebb 
léptékű beruházások indulhatnak az intézményeket fenntartó önkor-
mányzatok körében is.

– A harmincéves nemzetiségi (kisebbségi) törvény az új feltételeknek meg-
felelően folyamatosan módosult, alakult. Mely részei kerülnek további módosí-
tásra, miért szükségesek ezek a változtatások? 

– Még tartanak az egyeztetések, tehát konkrét dolgokat nem tudok 
mondani. Nagyon fontos, hogy minden eddigi módosítás, ami az el-
múlt években történt, a nemzetiségek bevonásával és a nemzetiségek 
érdekében ment végbe. Örülnék, ha a szomszédos országokban is ha-
sonló módon gondolkodnának az ott élő magyarokról, és ugyanígy be-
vonnák őket a jogalkotásba. Sajnos még nem mindenhol ez a gyakorlat. 
Az a feladatunk, hogy a nemzetiségekkel együtt tudjunk törvényt és 
jogszabályokat alkotni.

Sokszor azért kell a változtatás, hogy a nemzetiségek lehetőségeivel, 
a nemzetiségek kárára ne lehessen visszaélni. Ilyen gyakorlatokat kel-
lett az elmúlt évek során megakadályozni. Emellett az oktatás-nevelés, 
finanszírozás, de akár a választójog területén is történtek olyan vál-
tozások, amelyek a nemzetiségek fennmaradását, megerősödését szol-
gálják. Leghangsúlyosabb, hogy minden egyes jogszabály-változtatás a 
nemzetiségeket bevonva történt és történik.

– Sok helyre utazik, számos nemzetiségi eseményen, beruházások átadásán 
vesz részt. Mit emelne ki ezek közül?

 – Azt hangsúlyoznám, hogy az elmúlt tizenkét évben hihetetlen 
összefogás történt. Csak egyes nemzetiségek, csak a kormányzat, csak 
az építőipar külön-külön nem tudta volna mindezt megvalósítani. Kel-
lett a kormányzati támogatás, kellettek a nemzetiségektől érkező jó öt-
letek, törekvések, és kellett a mérnöki tudás, a mesteri és munkáskéz, 
amivel mindez valóra válhatott. Hatalmas összefogás eredményeként 
újultak, szépültek meg épületeink, vagy épültek újak, amire tizenkét 
évvel ezelőtt nem is gondoltunk volna. Az elmúlt egy évben a hábo-
rú, a brüsszeli pénzek jogtalan visszatartása kapcsán, a rossz politika 
következtében kialakult nehéz gazdasági helyzet ellenére is tudtuk a 
gazdaságot úgy vezetni, hogy folytatódhatott a nemzetiségek támo-
gatása. Kormányzati szinten arra törekszünk, hogy minden eszközzel 
fenntartsuk azt a gazdasági helyzetet, amely lehetőséget ad a finanszí-
rozásra. Rajtunk is múlik, de rajtunk kívül álló okok is megakadályoz-
hatják. Akár a kisebb közösségek megújulási támogatásáról, akár az 
intézményfenntartók támogatásáról van szó, az energiahatékonyság 
fejlesztése a prioritás.

– Köszönjük a beszélgetést, és további eredményes munkát kívánunk!


